
معاون وزیر کشاورزی: 

اختلال در عرضه روغن برطرف شد
معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی 
گفت: کاهش عرضه روغن در فروشگاه ها موضوعی موقت 
بود که به دلیل یک مغایرت قانونی اتفاق افتاد و با ورود 
دولت برطرف شد. در حال حاضر هیچ مشکلی در تامین و 

تخصیص ارز به واردات کالاهای اساسی وجود ندارد. 
کبر فتحی، معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد  ا
کمبود روغن در  گفت وگو با ایلنا درباره دلیل  کشاورزی در 
فروشگاه ها توضیح داد: هیچ مشکلی در ارتباط با واردات روغن 
خام به کشور وجود ندارد و ثبت سفارش های خوبی در مورد 
واردات روغن خام در سال ۱۴۰۳ انجام شده است ضمن اینکه 
کنون حدود ۸۰ هزار تن دانه روغنی تولید داخل نیز خریداری  تا
شده که در کارخانه ها تبدیل به روغن و کنجاله می شود. وی 
افزود: مشکلی که در عرضه روغن به وجود آمده برآمده از آن بود 
که قیمت مشخصی برای روغن به عرضه کنندگان اعلام نشده 
خ داد که در بندی از قانون  بود و این اتفاق به دلیل مغایرتی ر

در بودجه سنواتی قانون بودجه ۱۴۰۴ وجود داشت. 
فتحی تصریح کرد: در بودجه ۱۴۰۴ پیش بینی شده بود که 
مالیات بر ارزش افزوده کالاها از یک درصد به ۱۰ درصد افزایش 
یابد ضمن اینکه حقوق گمرکی هم از یک درصد به پنج درصد 
افزایش یافته بود و این موضوعات بر قیمت محصول نهایی 
تاثیر می گذاشت و تامین کنندگان هم نمی دانستند با وجود 

مغایرت ها کالاهای خود را با چه قیمتی عرضه بکنند. 
معاون وزیر کشاورزی ادامه داد: در ستاد تنظیم بازار ابتدا 
گرفته شد که تامین کنندگان به صورت علی الحساب قیمت 
محصولات نهایی را براساس سال گذشته تعیین و گمرکات هم 
حقوق گمرکی را براساس سال گذشته محاسبه کنند، دولت 
نیز یک لایحه دوفوریتی برای حل این موضوع داد و لایحه در 
صحن مجلس تصویب شد و در نهایت مشکلاتی که در عرضه 
نشدن روغن به بازار وجود داشت برطرف شد. بنابراین آنچه 
سبب کاهش عرضه روغن شده بود یک مشکل مقطعی بود 
خ ارز کالاهای اساسی اظهار کرد: ارز  فتحی درباره تامین و نر
مورد نیاز کالاهای اساسی با نوع نگاه ویژه ای که دولت داشته 
ح داده شد نیز  تامین شده است و مشکلات مقطعی که شر
کی مورد نیاز مردم را به  حل شده تا تأمین کنندگان روغن خورا
فروشگاه تا عرضه کنند و دولت با هدف اینکه قیمت کالاهای 
اساسی در کشور افزایش پیدا نکند. با  وجود همه مشکلات 
هیچ تغییری در تخصیص ارز به کالاهای اساسی اعم از نرخ ارز 

و میزان تخصیص نداده است. 
وی در پاسخ به اینکه مجبور کردن مصرف کننده به اینکه 
کنند در  کالای دیگر خریداری  روغن را باید همراه با یک 
فروشگاه  ها قانون است یا نه تصریح کرد: این اجبار غیرقانونی 
است و بازرسان اتاق اصناف و وزارتخانه های کشاورزی و 
صمت حتما این موضوع را کنترل می کنند و در صورت تخلف با 

فروشگاه خاطی برخورد می شود. 
معاون وزیر کشاورزی از ادامه واردات گوشت گرم گوسفندی 
خبر داد و گفت: واردات این کالا فعلا ادامه دارد با این حال با 
توجه به اینکه توانمندی کشور به اندازه ای است که نیاز داخل 
را تأمین کند و گوشت مازاد بر تقاضای داخل در کشور تولید 
می شود سیاست وزارتخانه بر خودکفا شدن کشور در تامین 

انواع گوشت قرمز است. 

مقابله با ۵۰ درصد قاچاق سوخت
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ح سوخت گیری در مسیر برای ناوگان  ایران از پیاده سازی طر
۵۰ تن به بالای برون شهری از ابتدای خرداد در کشور خبر داد و 
گفت: برآورد می کنیم حدود ۵۰ درصد قاچاق سوخت در بخش 
حمل ونقل انجام می شود که با اجرای این طرح از بخش عمده 
قاچاق سوخت در کشور پیشگیری می شود.  محمدصادق 
عظیمی فر با بیان اینکه پیشگیری از قاچاق سوخت یکی 
از مواردی است که به نظارت دقیق و مؤثر نیاز دارد، اظهار 
کرد: آمارهای رسمی نشان می دهد بخش عمده قاچاق در 
که ازجمله علل آن نبود نظارت  خ می دهد  حوزه مصرف ر
کافی متولیان مصرف بر تطابق عملکرد مصرف کنندگان با 
سهمیه های سوخت است، همچنین بررسی ها نشان می دهد 
اتفاق  حمل ونقل  حوزه  در  سوخت  قاچاق  عمده  بخش 
می افتد.  وی با اشاره به اینکه مصرف روزانه نفت گاز در سال 
۱۴۰۳ حدود ۱۲۴ میلیون لیتر در کشور بود که نیمی از این مقدار 
در بخش حمل ونقل مصرف شده است، افزود: با استفاده 
از سه پایگاه  داده شامل دوربین های بین جاده ای، سامانه 
هوشمند سوخت و سامانه های صدور بارنامه های راهداری 
و شهرداری ها، توانسته ایم مسیر و نحوه مصرف سوخت 
ناوگان دیزلی را بررسی کنیم و بر اساس تحلیل آماری این 
کنون تقریباً ۳۰ درصد انحراف در نحوه تخصیص  خودروها، تا
سوخت شناسایی شده و بر اساس این داده ها برآورد می کنیم 
حدود ۵۰ درصد قاچاق سوخت در بخش حمل ونقل انجام 
می شود.  مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
کید بر اینکه برای پیشگیری و مقابله با قاچاق  نفتی ایران با تأ
سوخت باید بدانیم منشأ اصلی انحراف سوخت کجاست تا 
بتوانیم اقدام های مؤثر در این زمینه را انجام دهیم، گفت: 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران برنامه های 
متعددی برای پیشگیری دارد، اما بیشتر این برنامه ها به دلیل 
کافی به نتیجه مطلوب  بوروکراسی یا نبود زیرساخت های 
ح های »سپهتن« و  نرسیده اند. عظیمی فر با بیان اینکه طر
ح شد،  »سیپاد« یکی از مواردی است که اوایل دهه ۹۰ مطر
کاهش مداخله انسانی و  ح ها با هدف  ادامه داد: این طر
تخصیص سهمیه سوخت براساس عملکرد واقعی خودروها 
طراحی شده بود، همچنین تصمیم گرفته شد در این طرح ها 
مصرف و سوخت گیری براساس مسیر ثبت شده در بارنامه ها 
که در مجموعه های وزارت راه و شهرسازی و  انجام شود 
ح مانند مشکلات  شهرداری ها موانعی برای اجرای این طر
مالی و عدم بازگشت سرمایه به سرمایه گذار بیان شد، این در 
حالی است که تمام زیرساخت های لازم برای اجرای طرح های 
به مصرف کنندگان در شرکت  هوشمند تخصیص سوخت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران وجود دارد، اما 
چالش های اجرای طرح های سیپاد و سپهتن در سازمان های 

دیگر مطرح است. 

: دیوان محاسبات کشور  آرمان ملی- صدیقه بهزادپور
از شناسایی تخلف عدم واریز ۱/7 میلیارد دلار سهم صندوق 
توسعه ملی خبر داد. طبق گزارش رسمی، شرکت ملی نفت 
ایران و بانک مرکزی برخلاف تبصره )۸( قانون بودجه ۱۴۰۳، 
سهم تعیین شده از محل صادرات فرآورده های نفتی را 
واریز نکرده اند. از کل ۳/7 میلیارد دلار صادرات انجام شده، 
۱/7 میلیارد دلار متعلق به صندوق توسعه بوده که به این 
حساب واریز نشده است. این پرونده به دادسرای دیوان 
محاسبات ارجاع شده و به عنوان تخلفی جدی در صیانت 
از منابع بین نسلی مورد پیگیری قرار گرفته است. کارشناسان 
دلایل احتمالی این تخلف را در فشارهای مالی دولت، کمبود 
منابع ارزی و مدیریت کسری بودجه می دانند. پیش تر نیز در 
دوره های تحریم و بحران های مالی، برداشت های غیرقانونی 
از منابع صندوق گزارش شده بود. به گفته صاحب نظران؛ این 
اتفاق زنگ خطری برای سلامت مالی و آینده صندوق توسعه 
کید دارند که باید با شفافیت کامل به این  است. تحلیلگران تا
تخلف رسیدگی شود تا از تکرار تخلفات مشابه جلوگیری شود، 
که حفظ منابع صندوق توسعه، برای سرمایه گذاری و رشد  چرا

اقتصادی آینده ایران حیاتی است. 

کاوی تخلف     وا
به گزارش »آرمان ملی«، دیوان محاسبات کشور طی 
گزارشی رسمی از شناسایی تخلفی سنگین در عدم واریز 
۱/7 میلیارد دلار از سهم صندوق توسعه ملی خبر داده 
و این پرونده را برای رسیدگی قضائی به دادسرای دیوان 
ارسال کرده است. طبق یافته های این نهاد نظارتی، شرکت 
ملی نفت ایران و بانک مرکزی برخلاف حکم صریح تبصره 
)۸( قانون بودجه ۱۴۰۳، از واریز سهم صندوق توسعه ملی از 
محل صادرات فرآورده های نفتی خودداری کرده اند. ارزش 
کل صادرات فرآورده های نفتی بالغ بر ۳/7 میلیارد دلار 
بوده و سهم قانونی صندوق توسعه از این رقم حدود ۱/7 
میلیارد دلار برآورد شده است. این اقدام دیوان محاسبات 
نشان دهنده تشدید نظارت بر عملکرد مالی دستگاه های 
اجرایی در شرایط ویژه اقتصادی کشور است. اما در عین 
حال، پرسش های جدی درباره دلایل و ابعاد این تخلف 
به میان آمده که نیازمند بررسی دقیق تر است. صندوق 
توسعه ملی با هدف تبدیل بخشی از درآمدهای نفتی به 
سرمایه های ماندگار و بین نسلی تاسیس شد. بر اساس 
 ، سیاست های کلی اصل ۴۴ و چشم انداز ۲۰ ساله کشور
صندوق توسعه باید به گونه ای عمل کند که ضمن کاهش 
وابستگی بودجه به نفت، منابع آن برای توسعه پایدار 
اقتصاد به کار گرفته شود. در نتیجه، هرگونه عدم واریز منابع 
مقرر به این صندوق، علاوه بر نقض قوانین موجود، آسیب 

جدی به آینده اقتصادی کشور وارد می کند. 

گزیر؟    تخلف یا تصمیم نا
به اعتقاد تحلیلگران؛ در نگاه نخست، عدم واریز ۱/7 میلیارد 
دلار به صندوق توسعه، تخلفی آشکار به نظر می رسد. اما برخی 

کارشناسان اقتصادی معتقدند که این اقدام می تواند ناشی از 
فشارهای شدید مالی بر دولت و بانک مرکزی باشد. کاهش 
درآمدهای ارزی، تحریم ها، کسری بودجه شدید، افت فروش 
نفت و نیاز فوری به تامین نقدینگی برای پرداخت هزینه های 
جاری دولت، می تواند شرکت ملی نفت و بانک مرکزی را به 
مسیری سوق داده باشد که اولویت را به نیازهای روزمره داده و 
از تعهدات بلندمدت شانه خالی کنند. نقش دو نهاد کلیدی در 
این ماجرا قابل توجه است؛ شرکت ملی نفت به عنوان مسئول 
فروش و صادرات فرآورده های نفتی، و بانک مرکزی به عنوان 
مسئول مدیریت ارزهای حاصل از صادرات است که هر دو نهاد 
باید طبق قانون، پس از وصول درآمد، سهم صندوق توسعه 
را به حساب آن واریز می کردند. اینکه هر دو به طور همزمان 
از اجرای این حکم سرباز زده اند، پرسش های جدی درباره 
هماهنگی یا وجود دستورالعمل های نانوشته مطرح می کند. 
برخی تحلیلگران معتقدند که این تخلف می تواند نتیجه 
تصمیمات ستادی در سطح بالای دولت باشد؛ تصمیماتی 
که به دلایل اضطراری اتخاذ شده، اما به لحاظ قانونی تخلف 

محسوب می شود. 

   سابقه تخلفات مشابه
بر اساس این گزارش؛ تخلف در واریز منابع به صندوق 
توسعه ملی موضوع جدیدی نیست. در سال های گذشته نیز 
گزارش های متعددی درباره برداشت های غیرقانونی یا عدم 
واریز وجوه مقرر به این صندوق منتشر شده است. به ویژه 
در دوره های تحریم، دولت ها با کمبود منابع مواجه شده اند 
و گاه برای تامین نیازهای فوری خود به صندوق توسعه به 
عنوان منبع اضطراری نگاه کرده اند. این روند به تدریج اعتماد 
عمومی به اهداف بلندمدت صندوق را کاهش داده و کارایی 
آن را زیر سوال برده است. پرونده اخیر یک بار دیگر ضعف های 
گرچه نهادهای  نظارت مالی در ایران را برجسته کرده است. ا
نظارتی مانند دیوان محاسبات، سازمان بازرسی کل کشور و 
کمیسیون های نظارتی مجلس وظیفه پیگیری این تخلفات 
را دارند، اما اغلب نظارت ها پسینی و پس از وقوع تخلف انجام 
می شود. نبود سامانه های برخط و شفاف اطلاعات مالی و 
همچنین ضعف در پاسخگویی نهادهای اجرایی باعث شده 
که تخلفات مالی در سطح گسترده تری روی دهد و پیگیری آنها 

زمان بر و پرهزینه شود. 

   ابعاد حقوقی و قضائی 
صاحب نظران معتقدند؛ ارجاع این پرونده به دادسرای 
دیوان محاسبات یک گام مهم برای برخورد با متخلفان است، 
اما باید دید روند رسیدگی تا چه حد جدی و مؤثر خواهد 
بود. تجربه های قبلی نشان داده که گاهی پرونده های مالی 
کلان به دلیل نفوذ نهادهای قدرتمند یا فشارهای سیاسی، 
به نتیجه ای ملموس نمی رسند یا با احکام سبک مختومه 
گر رسیدگی این پرونده هم به سرنوشت مشابهی  می شوند. ا
دچار شود، آسیب جدی به اعتبار دیوان محاسبات و کل 
نظام نظارتی وارد خواهد کرد. عدم واریز سهم صندوق توسعه 

ملی می تواند تبعات اقتصادی گسترده ای داشته باشد. 
کاهش منابع صندوق به معنای کاهش توان مالی کشور برای 
سرمایه گذاری های زیربنایی، توسعه ای و پروژه های ملی در 
سال های آتی است. همچنین برداشت یا بلوکه شدن منابع 
صندوق پیام منفی به سرمایه گذاران خارجی و داخلی ارسال 
می کند و ریسک سرمایه گذاری در ایران را افزایش می دهد. این 
موضوع می تواند حتی بر شاخص های کلان اقتصادی مثل 

رشد اقتصادی، اشتغال و نرخ ارز اثرگذار باشد. 

   جلوگیری از تخلفات مشابه
کارشناسان اقتصادی راهکارهایی را برای جلوگیری از 
تکرار این گونه تخلفات پیشنهاد می کنند. افزایش شفافیت 
مالی از جمله این ایده ها محسوب می شود که با ایجاد 
سامانه های شفاف و برخط برای رصد لحظه ای درآمدهای 
نفتی و واریز سهم صندوق توسعه می توان از وقوع چنین 
تخلفاتی جلوگیری کرد. به علاوه قطعاً برخورد بدون ملاحظه 
با متخلفان، بدون توجه به جایگاه یا موقعیت آنها نیز مانع از 
تکرار چنین رویکردهایی خواهد بود. علاوه بر این استقلال 
کامل صندوق توسعه نیز می تواند درخصوص جلوگیری از 
مداخلات دولت در منابع صندوق و تقویت هیات امنای 
مستقل برای مدیریت آن موثر باشد. همچنین اصلاح 
ساختار بودجه ریزی نیز عاملی است که می تواند باعث 
کاهش وابستگی بودجه به نفت و تنوع بخشی به منابع 
درآمدی دولت و عدم وابستگی واحتمال تخلفات اجباری 

در این زمینه را به دنبال داشته باشد. 

   محکی برای دیوان محاسبات 
تحلیلگران معتقدند؛ دیوان محاسبات در سال های 
اخیر تلاش کرده است چهره ای فعال تر و جدی تر از خود 
کتورهایی  نشان دهد، اما موفقیت در این پرونده خاص به فا
مانند اراده سیاسی بالا، حمایت نهادهای قضائی، و فشار 
گر این پرونده بدون اعمال  افکار عمومی بستگی دارد. ا
نفوذ و با شفافیت کامل بررسی شود، می تواند نقطه عطفی 
در مسیر مبارزه با تخلفات مالی در کشور باشد. در نهایت 
گرچه نشان از  اینکه؛ پرونده تخلف ۱/7 میلیارد دلاری ا
ضعف های جدی در نظام مالی کشور دارد، اما در عین حال 
می تواند فرصتی برای اصلاحات واقعی ایجاد کند. پیگیری 
کمه عادلانه، و شفاف سازی ابعاد این تخلف  دقیق، محا
کند. در غیر  می تواند به بازسازی اعتماد عمومی کمک 
این صورت، این پرونده تنها به فهرست بلندبالای تخلفات 
فراموش شده افزوده خواهد شد و بحران بی اعتمادی به 
مدیریت اقتصادی کشور را تعمیق خواهد بخشید. به اعتقاد 
صاحب نظران همین که این پرونده برای رسیدگی قضائی به 
دادسرای دیوان محاسبات ارجاع شده و دیوان محاسبات 
کید بر ضرورت صیانت از منابع بین نسلی، این تخلف را از  با تا
حیث اهمیت در زمره تخلفات بزرگ اقتصادی طبقه بندی 
کرده است خود جای امیدواری بسیاری است که می تواند 

از کاهش تخلفات مشابه در آینده خبر دهد. 
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ذره بین

خبر

گزارش
دبیر انجمن واردکنندگان برنج ایران 

عنوان کرد

رد ادعای عرضه 
قطره چکانی برنج وارداتی

دبیر انجمن واردکنندگان برنج ایران با 
اشاره به دپوی ۲۰۰ هزار تن برنج در گمرکات 
، به دلیل معوقات ارزی و انقضای  کشور
ثبت سفارش، خواستار تسریع در تخصیص 
و تامین ارز و تمدید ثبت سفارش شد. 
وی ضمن رد ادعای عرضه قطره چکانی 
برنج توسط واردکنندگان، از سیاست ارز 
ترجیحی انتقاد کرد و حذف آن را راهکاری 

مؤثر برای بهبود وضعیت بازار دانست. 
که  کالای اساسی است  برنج از جمله 
متحمل  را  زیادی  بسیار  چالش های 
شده و طی ماه های اخیر افزایش قیمت 
طی  است.  کرده  تجربه  را  چشم گیری 
روزهای گذشته، خبری منتشر شد مبنی 
بر اینکه با گذشت ۵ ماه از لغو ممنوعیت  
واردات برنج نخستین کشتی حامل برنج 
در سال ۱۴۰۴ در بندر امام )ره( پهلو گرفت، 
 اقدامی که برخی معتقدند می تواند قیمت 
کند.  کاهشی  را تا حدودی  ایرانی  برنج 
محموله این کشتی با ۲7 هزار و ۵۰۰ تن برنج 
به سفارش شرکت بازرگانی دولتی ایران و 
به منظور تأمین نیاز بازار داخلی و تنظیم 
، خریداری و از طریق بندر امام )ره(  بازار
وارد کشور شده است که درباره این موضوع 
و تاثیرات آن به بازار برنج به گفت وگو با دبیر 
انجمن واردکنندگان برنج ایران پرداختیم. 
انجمن  دبیر   - کی  خا مجیدرضا 
واردکنندگان برنج ایران - در گفت وگو با 
ایسنا، درباره آخرین وضعیت برنج های 
وارداتی اظهار کرد: برنج ۲7 هزار تنی که 
اخیراً خبر وصول آن منتشر شده، مربوط 
به واردات شرکت بازرگانی دولتی است و 
تنها به میزان محدودی می تواند نیاز بازار 
را پاسخگو باشد. در حالی که مسئله اصلی، 
دپوی حدود ۲۰۰ هزار تن برنج در گمرکات 
کشور است. این محموله ها یا به دلیل 
منع ریلیز در انتظار ترخیص مانده اند یا به 
دلیل انقضای ثبت سفارش امکان ترخیص 
ندارند.  وی درباره مشکل ریلیز توضیح 
داد: در این فرایند، فروشنده خارجی باید 
اجازه ترخیص محموله را صادر کند، اما به 
علت مطالبات ارزی معوق از واردکنندگان 
ایرانی، اجازه ترخیص داده نمی شود و این 
مسأله موجب انباشت قابل توجهی از برنج 
در پشت مرزها و داخل گمرکات شده است. 
برای رفع این چالش ها، تسریع در هر دو 
فرآیند تخصیص و تامین ارز و همچنین 
تمدید ثبت سفارش ها امری ضروری است. 
کید کرد: با ورود این ۲۰۰ هزار تن  کی تأ خا
، شاهد تأثیر ملموس  برنج به داخل کشور
و مثبتی بر بازار خواهیم بود و در نتیجه 
می توان به بازگشت آرامش به بازار امیدوار 

بود. 

   پاسخ به اتهام عرضه قطره چکانی
دبیر انجمن واردکنندگان برنج ایران 
کنش به اظهارات یک مقام صنفی  در وا
به ایسنا که مدعی شده بود واردکنندگان 
دو  و  قطره چکانی  صورت  به  را  برنج 
گفت:  می کنند،  عرضه  بازار  در  کتوره  فا
چندین نکته در این زمینه وجود دارد. 
انجمن  عضو  شرکت های  اینکه  نخست 
طی ۲۰ روز پایانی اسفند و ۱۵ روز ابتدایی 
فروردین حدود ۵۰ هزار تن برنج در بازار 
توزیع کرده اند که به هیچ وجه نمی توان 
این میزان را عرضه قطره چکانی نامید.  
وی افزود: زمانی که بازار دچار آشفتگی 
می شود، وقوع تخلفات طبیعی است. این 
ناهماهنگی ها ناشی از برآورد اشتباه تولید 
داخلی و محدودیت های واردات است که 
در نهایت به نوسانات شدید قیمتی منجر 
شده است. اما متهم کردن واردکنندگانی 
که تحت نظارت نهادهای بازرسی به عرضه 

کالا مشغولند، به دور از انصاف است. 
گر باشد  کی ادامه داد: تخلفی هم ا خا
عمدتاً در حلقه های بعدی زنجیره تامین 
خ می دهد و چه بسا احتمال تخلف در  ر

این بخش ها بیشتر باشد. 
دبیر انجمن واردکنندگان برنج ایران 
با اشاره به مشکلات ارز ترجیحی ۲۸ هزار 
تنها  عنوان  به  ما  گفت:  تومانی   ۵۰۰ و 
تشکل تخصصی و رسمی این حوزه بارها 
از رئیس جمهور تا معاونان وزارتخانه ها 
درخواست کرده ایم که ارز ترجیحی برای 
که به جای  واردات برنج حذف شود، چرا
شده  تبدیل  جدی  مانعی  به  تسهیل، 
محموله هایی  داد:  توضیح  وی  است.  
که از دی ماه سال گذشته وارد شده اند، 
هنوز موفق به دریافت ارز ترجیحی خود 
نشده اند. حتی پس از تخصیص ارز نیز 
فرایند دریافت آن توسط واردکنندگان دو 
تا سه ماه به طول می انجامد. این رویه، 
بر مشکلات  بلکه  کارآمد نیست  تنها  نه 
پایان  کی در  بازار دامن زده است.  خا
کرد: رفع چالش های ارزی،  خاطرنشان 
حذف  و  معوق  سفارشات  ثبت  تمدید 
ارز ترجیحی می تواند به بهبود وضعیت 
بازار برنج کمک کند و التهابات موجود را 

کاهش دهد. 

کنش قاطع دیوان محاسبات درباره تخلف صندوق توسعه ملی گزارش می دهد   »آرمان ملی« از وا

 گامی در مسیر شفافیت مالی و عدالتگامی در مسیر شفافیت مالی و عدالت

ورود دیوان محاسبات به تخلف صندوق توسعه ملی  

بازار سرمایه پس از یک روز افت، امروز به روند صعودی قبل از 
انفجار بندر شهید رجایی برگشت و شاخص کل با رشد بیش از ۱۲ 

هزار واحد به رقم سه میلیون و ۱۲۹ هزار واحد رسید. 
روز دوشنبه شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۱۵ هزار و ۳۳۵ 

واحد رشد کرد و به رقم سه میلیون و ۱۲۹ هزار و ۵77 واحد رسید. 
دیروز )۸ اردیبهشت ۱۴۰۴( شاخص هم وزن نیز 7۸۳۳ واحد 

کاهش داشت و در عدد ۹۱۲ هزار و 7۵۸ واحد ایستاد. 
تالار شیشه ای در ۱۵ روز کاری اخیر و در شرایطی که بازارهای ارز و 
کرات و بهبود مناسبات بین المللی روند کاهشی  طلا تحت تاثیر مذا
دارند، تنها سه روز منفی را سپری کرده و سایر روزها سبزپوش بوده 
است. دیروز اما وقوع حادثه انفجار بندر شهید رجایی اثر منفی بر 
بورس ایجاد کرد تا جایی که در ساعات ابتدایی تا ۴۵ هزار واحد 
کاهش یافت اما به تدریج از حجم ریزش کاسته شد و نهایتا افت 
۳۴ هزار واحد رقم خورد؛ ریزشی که مطابق پیش بینی دوام نیافت. 

دیروز و در سومین روز کاری هفته تعداد سهام مثبت بورس ۲۴۶ 
عدد و سهام منفی ۱۰۱ عدد بود. تعداد خریداران نیز به ۱۳۸ هزار نفر 

رسید و به طور کلی بازار ۰. ۴ درصد افزایش داشت. 
همچنین دیروز 7۶۶ هزار فقره معامله به ارزش حدود ۱۹ هزار 

میلیارد تومان در بازار سهام انجام شد. 
فولاد، فارس و نوری بیش ترین تاثیر منفی را بر شاخص بورس 
کنش نیز می توان به خودرو، وبصادر  داشتند. از نمادهای پرترا
و وتجارت اشاره کرد. دیروز شاخص فرابورس ایران نیز رشد ۱۵۴ 
واحد را تجربه کرد و به ۲۶ هزار و ۴۲۹ واحد رسید. تعداد معاملات 
دیروز فرابورس ۴۴۹ هزار فقره و ارزش آن رقم قابل توجه 7۰۸ هزار 

میلیارد تومان بود. 
گرس بیش ترین تاثیر مثبت را بر شاخص فرابورس داشتند  آریا و زا
اما نیشکر اثر منفی ایجاد کرد. مهرمام، کانسار و خاور نیز از نمادهای 

کنش فرابورس بودند.  پرترا

بورس
 دوباره صعودی شد


